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Riudarenes 

Centenari de la campana 
Mercès al bon amic Ramon 

Sardeny de Riudarenes i a causa 
del seu interès i bona voluntat 
per a les coses del poble em vaig 
poder assabentar que la campana 
major del campanar de l'església 
de Sant Martí de Riudarenes 
aquest mes d'agost feia els cent 
anys, fet que molta gent del po
ble desconeix; aprofitem la prop-
passada diada de l'Assumpció 
per dedicar-li aquestes quatre 
ratlles com a homenatge per al 
servei que ha vingut donant du
rant tot un segle. 

D'aquesta campana, com de 
les altres dues que hi ha en el 
campanar, la dels quarts i la de 
les hores, només se'n sap allò 
que hi ha inscrit a cada una, ja 
que tots els llibres parroquials es 
varen cremar durant la nostra 
passada guerra civil del 1936-39. 

La campana major, que medeix 
noranta centímetres de diàmetre 
per setanta d'alçada, porta per 
noms els de Lluisa, Narcisa, Mar-
tina i Tomasa i va ésser contra i-
da a la fàbrica de Bonaventura 
Palles i Armengol, segurament 
de Barcelona, ja que junt amb 
el nom del fabricant hi ha l'escut 
de la ciutat de Barcelona, i se
gons la inscripció que hi ha al 
capdevall del tot de la campana, 
el seu cost va ésser cobert per 
tots els veihs i propietaris del 
poble de Riudarenes. Del dia 
exacte de la seva benedicció no 

• se'n sap res, ja que només porta 
inscrit el mes i l'any. 

Les inscripcions i les imatges 
que hi han són fetes en relleu. 
Les inscripcions són en castellà, i 
comencen per la part de dalt de 
la campana. Són tal com segueix! 
LUISA-NARCISA-MÀRTINA Y 
TOMASA. 

(Escut de Barcelona i dessota el 
nom del fabricant) 
Fca. DE BONAVENTURA PA
LLES Y ARMENGOL 

Seguidament i rodant cap a la 
dreta hi ha les imatges de Sant 
Martí, Santa Bàrbara i Sant Isi
dre. 
SOY FRUTO DE LA CARIDAD 
CRISTIANA DE LOS VECINOS 
Y PROPIETARIOS DE RIUDA-
RENAS AGOSTO 1879. 

La campana dels quarts, que 
medeix quaranta centímetres de 
diàmetre per trenta-un d'alçada, 
és dedicada a Sant Antoni, Bàr
bara i Anna de Riudarenes, i van 
ésser-ne padrins en Joan Torre-
llas i l'Anna Planas, l'any 1824.1 
la campana de les hores, que me
deix seixanta centímetres de dià
metre per cinquanta d'alçada, és 
dedicada a Nostra Senyora del 
Carme, l'any 1910. Les inscrip
cions i les imatges d'aquestes 
dues campanes són en relleu i es
crites en català. 

En Joaquim Campasol Vall-
major és l'home que fa de cam: 
paner i que durant dos anys por
ta a terme la feina de donar cor
da al rellotge i de que aquestes 
campanes segueixin tocant i 
orientant els veihs de Riudare-

La centenària campana majoT de 
Sant Míu-tí de Riudarena 

nes amb el seu repic, missió que 
acompleix molt satisfactòria
ment, i és persona molt estima
da per la gent del poble. 

. JoanVifíoles i Esteve 

Vidreres 

Control urbanístic i 
escassetat d'aigua 
VIDRERES (Del nostre cor
responsal P.'Parer). — L'ajun
tament està portant un estric
te control pel que fa a les ur
banitzacions del municipi: 
Aiguaviva Park, La Gova, Puig 
Ventós... La comissió munici
pal d'urbanisme, a més dels 
regidors Sala, Jovanet, S ^ e -

Els foratSy mullats més clars 
Ahir vàrem veure ploure. Ja gairebé no ens recordàvem com 

era la pluja. Ha estat un dels estius mes secs que recordem. El que 
passa amb la pluja és que sempre debca algú descontenta Més de 
quatre pobles que abans d'ahir celebraven la festa major es varen 
posar de mala lluna a causa de la pluja. Però, que hi farem, com 
diem en català "mai no plou a gust de tothom". Bé, el que volíem 
comentar és que amb la primera ploguda ja hem tingut les prime
res basses d'aigua ala ciutat. Nó sabem si algú de l'Ajuntament ha 
agafat paper i llapis i ha pres nota dels forats que s'han de tapar 
amb tota urgència abans no arribi l'hivern. Hauria estat una bona 
mesura de previsió. Però com que esperem que torni a ploure 
aviat, encara hi serem a temps. Hem de dir que a nosaltres també 
ens ha agafat desprevinguts la pluja i per abcò ens guardem la llista 
dels sots per tenir-la més complerta. A veure sí entre tots els tro
bem tots i aconseguim aquest hivern evitar una remullada de peus, 
que quan fa fred no és gens agradable. 

El foc tem la Diputació 
I com a contrast, els nostres diputats es varen passar bona tar

da d'ahir parlant del problema dels focs. Sembla que d'una vegada 
s'hi posarà ma de veritat. Algun malpensat comentava qúe aquesta 
gent saben bé el que fan i abans de convocar el Ple es varen ben 
informar del temps. Només hagués faltat que enmig de la reunió 
haguessin hagut de córrer tots a apagar algun incendi. Curiosa
ment, el dia que es reuní la Diputació per prendre mesures contra 
els incendis forestals va ser el primer des de fa molt temps que no 
n'hi hagué cap. 

PepCollell 

ra i Carós, ha quedat 
ampliada amb dos oontratis-
tes locals, Ruhí i Velasco. 

A l'urbanització de Puig
ventós, després de diverses 
entrevistes entre l'Ajunta
ment i els promotors, es va 
ordenar paralitzar les obres 
d'uns xsJets que s'estaven 
construint sense la correspo
nent llicència municipal. Fi
nalment s'arribà a un acord, 
garantizant l'urbanitzadorà 
que en acabar aquestes cons-
toiccions disposarien de tots 
els serveis, aigua, llum, clava-
gueres, asifaltat, etc. 

El que més preocupa d'a
questa urbanització és que -
s'abàsteix d'aigua del pla de 
Vidreres, aprovat d'antuvi per 
l'anterior Ajuntament. L'ac
tual corporació intentarà pri
var o almenys controlar 
aquesta abastament d'aigua 
en anys, de sequedat com el 
present, minva greument el 
cabal de la població. 

Aquest mateix'any han en
trat en ftincionament dos 

. nous pous a la zona del 
Poliesportiu i han quedat con
nectats a la xarxa general.de 
portada d'aigua als dipòsits. 
L'ajuntanlent està controlant 
l'ús abusiu d'aiguaque no^si-
gïii emprada per úŝ  domèstic, 
a fi d'évHar restriccions. Amb 
aquestes mesures, l'apertura 
de nous pous i la compra 
d'una nova bomba ai pou 
"Font del Pla", quedarà asse
gurat el servei municipal d'ai
gua, però l'Ajuntament amb 
visió de &tur, té ja en 
projecte la construcció d'un 
nou dip()sit amb c^acitat 
molt superior a l'actual. 

Caldes, Cassà i Llagostera 

£ls veïns s'organitzen 
contra els incendis 

LLAGOSTERA (Del nostre 
corresponsal Joan Ventura 
Brugulat).— A causa de la 
greu i alarmant problemàtica 
del gran nombre de focs que 
dia rera dia van desolant les 
nostres comarques, les Asso
ciacions de Veïns de Caldes 
de Malavella, Cassà de la Sel
va i Llagostera, han adreçat 
a diversos oi^anismes com 
ara: Govern Civil, President 
de la Diputació, Delegat d'I
cona, Delegat Provincial del 
Ministeri d'Agricultura, Cap 
de Serveis de la Generalitat, 
Ajuntaments dels tres Muni
cipis, i al Ministeri de Sani
tat, un escrit en el que 
destaquen els següents parà
grafs: 

"Els veins manifesten la 
seva preocupació a causa de 
la clara manca de mitjans ma
terials i organitzatius de què 
es disposa per resóídre qual
sevol situació d'emergència 
en les nostres respectives po
blacions. Un trist exemple el 
tenim en la plaga d'incendis 
forestals que estan devastant 
els nostres boscos". 

Després d'aquesta exposi
ció generalitzada en diversos 
tipus de serveis, segueixen 
dient les Associacions: "Exi
gim la immediata elaboració 
de plans preventius i opera
tius, no solament d'abast mu
nicipal sinó comarcal, per evi
tar els possibles desastres hu
mans i ecològics. Així mateix, 
exigim la (lotació dels pressu
postos precisos perquè a-
quests plans no quedin sola
ment en lletra morta". 

I acaben: "Oferim en el 
nostre nom i en el de les 
Associacions que represen
tem, una total coLlaboració 

Santa Cristina d'Aro 

tant en l'elaboració com en la 
posada en marxa de Plans Mu
nicipals de Defensa Passiva". 

Signen els respectius presi
dents de les A.A.V.V. de Cal
des, Cassà i Llagostera. 

Han fet a nians, amb prec 
de publicació, uns textos de 
l'Associació de Veins de la 
Urbanització de La Canyera a 
Llagostera, en els què a causa 
del gran nombre de focs, pro^ 
vocats o. no, en els que ells 
són part molt directanïent 
afectada, pels perills que la 
seva situació —com de la ma
joria de les urbanitzacions— 
en el bell mig del bosc com
porta, han decidit d'adreçar 
un telegrama a la Diputació 
Provincial, Departament 
d'Urbanisme, on diuen: "Pel 
que fa a la propera reunió de 
la Diputació, sobre els incen
dis aquesta Associació prega 
que es conàderi negligència 
temerària la manca de neteja 
de brossa pier pari; dels pro
pietaris de les parcel·les". 

D'altra banda han distri
buït un fuU d'ordre intern 
en el que adverteix els pro
pietaris dé les responsabili
tats que tenen sí no netegen 
les bardisses en la parceLla 
de la seva propietat. Alhora 
els informen que l'Associa
ció farà gestions en el De
partament d'Ordenació Terri
torial perquè la manca de ne
tejà del terreny quedi "típi- ' 
ficada" com a negligència 
temerària i se l'inclogui en les 
normes annexes al codi penal,, 
per a aquests esdeveniments. 
També recorden que les con: 
dicions de seguretat de la zo
na obliguen tothom a prendre 
consciència per evitar possi
bles desgràcies. 

No tothom respecta 
î estalvi d'aigua 
CASSÀ DE LA SELVA (Del 
nostre corresponsal J.C. Codolà) 
Malgrat la ploguda d'abans d'ahir 
tots els gironins estem esperant 
amb ganes que arribi una bona 
ploguda que aniria la mar de bé 
pies nostres boscos, devastats 
aquest estiu pels incendis fores
tals, pels camps i sobretot per 
tornar a omplir els dipòsite i 
pous d'aigua potable dels pobles 
de la<:osta i interior. 

A^quest pro
blema de la manca d'aigua per 
abatament de les cases ha estat 
particularment greu a les zones, 
•de la Selva i íà Vàli d'Aro; en' 
aquestes zones els respectius sub
ministradors d'aigua es veiereji 
obligats a fer una crida als abo
nats vers una reducció en els 
consum, per evitar en el possi
ble el malvasament de l'aigua, 
element vital i de gran consum 
en aquesta època de l'any; entre 
les mesures adoptades destaca la 
total prohibició de fer mal ús de 
l'aigua per a regar els carrers o 

els jardins, sota una forta multa 
si s'incomplia aquest precepte. 

Les normes van arribar a totes 
les cases i la manera en que es
taven redactades no donaven cap 
mena de dubte sobre la gravetat 
de la qüestió: els pous s'assequen 
més de pressa que no s'en fora
den de nous i el consum creix 
d'una manera important als me
sos d'estiu; malgrat tot, dissabte 
passat vam poder veure a Sta. 
Cristina d'Aro, un dels pobles 
afectats per là mesura, que uns 
alegres estiuejants feien petar la 
xerrada al jardí mentre .un siste-
inà de regatge per asi)ersió tenia 
cura de que la gespa quedés ben 
verda i maca; esperem que la 
infracció no liagi quedat sense 
punició però allò que encara ens 
va indignar més va ser el fet que 
l'autor de la malifeta era un es
tiuejant de la nostra mateixa 
terra, un ^roní; si ni nosaltres 
mateixos no ens sabem cuidar 
mantenir allò que tetaim, que no 
ha de fer el que ve de fora? 
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